



Online Session: Spanish1. – Security in the Cold War and the Post-Cold War Era

---

**Gatica Bórquez, Jorge, PhD**

Institution: Academia Nacional de Estudios Políticos y Estratégicos, ANEPE

Country of origin: Chile

Email: jgatica @ anepe.cl

**Ojeda Bennett, Carlos, PhD**

Institution: Academia Nacional de Estudios Políticos y Estratégicos, ANEPE

Country of origin: Chile

Email: cojeda @ anepe.cl

**The Implication of Rimland Theory for the Chile of Tomorrow**

Throughout history, numerous ideas have emerged to explain phenomena or address challenges, eventually evolving into classical theories. One such example is the Rimland Theory, introduced by Nicholas J. Spykman, who in 1944 reinterpreted the principles of Halford J. Mackinder. Spykman's thesis, which focuses on security, remains highly relevant today. What was once viewed as a containment perimeter can now be understood as a platform for the global projection of states. Chile, with its direct connection to the Indo-Pacific and key markets such as China, Japan, South Korea, and India, has the potential to become a strategic nexus, linking South America with this dynamic region. By leveraging its efficient port infrastructure and extensive trade agreements with various Pacific Rim countries, Chile could expand its role as a trade hub, facilitating not only its own exchanges but also those of other South American nations. By adapting Spykman's theory, Chile's potential as a bridge to the Indo-Pacific is clear. However, this must be evaluated in light of Brazil's and Argentina's ties to the Atlantic, the preference for the Panama Canal, and ongoing East-West interconnection projects in the region.

**Keywords:** Geopolitical theory, Indo-Pacific, Exchange, Development, South America

**Abstract in Spanish (Presentation Language):**

**La implicancia de la teoría del Rimland en el Chile del mañana**

A lo largo de la historia, muchas ideas han surgido para explicar fenómenos o resolver desafíos convirtiéndose en teorías clásicas. Tal es el caso del Rimland acuñado por Nicholas J. Spykman quien, en 1944, reinterpretó los postulados de Halford J. Mackinder. La tesis de Spykman, centrada en la seguridad, sigue siendo relevante hoy. Lo que antes se concebía como un perímetro de contención, hoy puede entenderse como una plataforma para la proyección global de los Estados. Chile, con su conexión directa al Indo-Pacífico y mercados clave como China, Japón, Corea del Sur e India, tiene el potencial de convertirse en un nexo estratégico, de amplio espectro, entre Sudamérica y esta dinámica región. A partir de su eficiente infraestructura portuaria y amplios acuerdos con diversos países de la cuenca, Chile podría ampliar su papel como plataforma de intercambio facilitando, no solo el propio, sino también el de otros países sudamericanos. Ajustando la teoría de Spykman, el potencial de Chile como puente con el Indo-Pacífico es claro, sin embargo, debe considerarse los vínculos de Brasil y Argentina con el Atlántico, la preferencia por el uso del Canal de Panamá y los proyectos de interconexión Este-Oeste en desarrollo en la región.

**Palabras clave:** Teoría geopolítica, Indo-Pacífico, Intercambio, Desarrollo, Sudamérica